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پاسخ هاي آخوندي به سؤالات 
استيضاح کنندگان قانع کننده بود

عضو کميس��يون عمران مجلس 
شوراي اسلامي جلسه روز يکشنبه 
کميسيون عمران پيرامون موضوع 
استيضاح وزير راه و شهرسازي را 
جلس��ه اي خوب و مشخص کننده 
ماهيت اصلي استيضاح کنندگان 

دانس��ت و گفت: آقاي آخوندي در اين جلس��ه تمام فرآيند هاي 
اجراي��ي در ح��وزه ريل��ي، جاده اي و هوايي را تش��ريح کرد که 
ب��ه نظ��ر من همگ��ي قانع کننده بود و اگر هم در جايي قصور و 
ي��ا کمبودي ديده مي ش��د انصافا باي��د بگوييم که وزارت راه و 
شهرسازي با دست خالي توانسته خوب عمل کند و قدم هايي 

را در جهت مثبت بردارد.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت، يوناتن بت کليا عضو کميس��يون 
عمران مجلس شوراي اسلامي در گفتگو با پايگاه خبري وزارت 
راه و شهرس��ازي درخصوص موضوع روز يکش��نبه کميسيون 
عمران مجلس درباره استيضاح وزير راه و شهرسازي بيان کرد: 
به عقيده من آقاي آخوندي با تمام خلوص، پاکي، پاک نيتي و 
انسانيت به عنوان يک شخصيت پاسخگو تمام ۵ بند موجود در 
متن استيضاح کنندگان را پاسخ داد و در مورد آن ها توضيحاتي 
را ارائه کرد. من به نوبه خود از اس��تيضاح کنندگان براي طرح 
اين س��ؤالات تش��کر مي کنم چون باعث شدند مطالبي مطرح 
ش��ود که ش��ايد س��ال ها مورد انتظار نمايندگان و در ذهن آن ها 

بود ولي از آن صحبت نمي شد.
نماينده اقليت مسيحيان، آشوري و کلداني در مجلس با تأکيد 
براينکه به نظر من تمام پاس��خ  وزير راه و شهرس��ازي در اين 
جلس��ه منطق��ي و قانع کننده بود ،گف��ت: اي کاش نمايندگان 
اس��تيضاح کننده مدتي زمان اس��تيضاح را به تعويق انداخته و 
پاسخ هاي آخوندي را بررسي مي کردند تا بتوانند آن ها را لمس 

و از نزديک احساس کنند.
عضو کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي گفت: تا پيش 
ازاين پروژه هاي ما با مش��ارکت ۳۰ درصدي بخش خصوصي 
و ۷۰ درصدي دولت انجام مي گرفت که طبيعتا امري زيان بار 
محسوب مي شود، اما امروز مي بينيم که با اقدامات مثبت آقاي 
آخوندي اين عملکرد برعکس شده و بخش خصوصي مشارکت 

۷۰ درصدي را به خود اختصاص مي دهد.
به گفته اين نماينده مجلس اين امر بدون ش��ک نش��ان دهنده 
عملک��رد مثب��ت وزارت راه و شهرس��ازي و ب��الا رفتن اعتماد 
مردم نس��بت به برنامه ها و اقدامات اين وزارتخانه و در نتيجه 

دولت است.
بت کلي��ا ب��ا توج��ه به اين که درحال حاضر گزارش اس��تيضاح 
کنن��دگان ب��ر مبن��اي اس��تيضاح اس��ت، گفت: ب��ه تصور من 
اگ��ر پاس��خ هاي آق��اي آخون��دي در صحن مجل��س و براي 
تمامي نمايندگان ارائه شود قطعا بازخوردي بسيار مثبت خواهد 
داش��ت چراکه آن ها نيز بر مبناي جو سياس��ي و جناحي عمل 
نخواهند کرد. به تصور من اين استيضاح به نتيجه نخواهد رسيد 
چون آقاي آخوندي نه تنها از شخصيت بسيار والايي برخوردار 
اس��ت بلکه خود اس��تيضاح کنندگان نيز بر اين امر واقف ش��دند 
که ش��ايد ايش��ان يکي از بهترين وزراي کابينه آقاي روحاني 

در دولت باشد.

بندر رجايي صدرنشين باقي ماند
آمار ترانزيت در مرزهاي زميني و آبي کشور که از ابتداي سال 
روند رو به رشد خود را حفظ کرده تا پايان بهمن ماه نيز به اين 

عملکرد مثبت خود ادامه داد.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از ايس��نا، طبق اطلاعات 
ارائه ش��ده از س��وي سازمان راهداري تا پايان بهمن ماه امسال 
عملکرد ترانزيت س��ال ۱۳۹۶ کش��ور در قياس با مدت مش��ابه 

سال گذشته افزايشي ۲۰ درصدي داشته است.
در طول اين مدت از ۳۲ مرز فعال زميني و آبي بيش از هشت 

ميليون و ۵۰۰ هزار تن کالا ترانزيت شده است.
بر اين اس��اس در اين مدت بيش از دو ميليون و ۵۹۰ هزار تن 
مواد نفتي و پنج ميليون و ۹۰۰ هزار تن مواد غيرنفتي ترانزيت 
شده که عمده ترين آنها مازوت، پارچه، قطعات اتومبيل، برنج، 

گازوئيل، لاستيک و پنبه بوده است.
در ۱۱ ماه ابتدايي امسال همچنان بندر شهيد رجايي فعال ترين 
مرز ترانزيتي ايران به حساب مي ايد و در طول اين مدت با ثبت 
آمار بيش از سه ميليون تن ترانزيت و ۳۵ درصد از کل کالاها 
فعال تري��ن م��رز در ورود کالاه��اي ترانزيتي بوده و پس از آن 
مرزهاي پرويزخان با ۱۵ درصد و بازرگان و باشماق با ۱۰ درصد 
قرار گرفته اند. مانند ماه هاي گذشته همچنان تردد کاميون هاي 
ترانزيتي از مبدأ عراق به مقصد امارات متحده عربي بيشترين 
فراواني را داشته اند. سازمان راهداري ابراز اميدواري کرده که 
با از سرگيري فعاليت هاي مرزهاي باشماق و پرويزخان که به 
دليل مشکلات سياسي به وجود آمده در کردستان عراق براي 
مدتي فعاليت شان متوقف شده بود، آمار مثبت ترانزيتي ايران 

رشد يافته و همين روند در سال آينده نيز ادامه پيدا کند.

پرونده مسکن مهر دو سال ديگر بسته مي شود
عضو کميس��يون عمران مجلس، با بيان اينکه طرح مس��کن 
امي��د جايگزين طرح مس��کن مهر نخواه��د بود، گفت: اجراي 
طرح مس��کن اميد لازمه بافت فرس��وده کش��ور بوده و بايد در 
تمامي مناطق اجرايي ش��ود. به گزارش روزنامه تجارت، عليم 
يارمحمدي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره به 
جزييات طرح مسکن اميد، گفت: اين طرح با توجه به دغدغه 
مداري دولت در حوزه بافت فرس��وده ش��هري رونمايي ش��ده و 
جايگزين طرح مس��کن مهر نيس��ت. عضو کميس��يون عمران 
مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينکه دولت براي اجراي طرح 
مسکن اميد تسهيلات خوبي در نظر گرفته است، تصريح کرد: 
موتور محرک اين طرح اندوخته هاي خرد مردم بوده و با ارايه 
تسهيلات ارزان به افراد و همچنين انبوه سازان اجرايي خواهد 
شد. نماينده مردم زاهدان در مجلس شوراي اسلامي، با تاکيد 
بر اينکه بازآفريني بافت فرسوده شهري يکي از ملزومات کشور 
است، افزود: با توجه به بالا بودن عمر برخي سازه ها در کلان 
شهرها نوسازي آن ها براي کاهش خطرات احتمالي در پي زمين 
لرزه يا حوادثي از اين دست لازم است. وي با بيان اينکه دولت 
در حوزه اجراي طرح مس��کن اميد تاکنون ورود خوبي داش��ته 
است، گفت: بايد ديد مردم با حضور خود در اين حوزه چه ميزان 
در پيشبرد اهداف اين طرح همکاري خواهند کرد. يارمحمدي 
با اشاره به وضعيت فعلي طرح مسکن مهر، افزود: هر چند دولت 
متعهد به تکميل اين طرح تا پايان س��ال جاري بوده اما هنوز 
بس��ياري از واحدهاي آن در سراس��ر کشور تکميل نشده است. 
مجلس در حوزه تکميل هر چه سريع تر واحدهاي مسکن مهر 
به کمک دولت شتافته است، در حين بررسي بودجه نمايندگان 
موافقت خود با واگذاري واحدهاي بدون متقاضي مسکن مهر به 
کميته امداد اعلام کرده اند که با اجراي آن درسال ۹۷ تحولي 
در اين طرح ايجاد خواهد ش��د. با توجه به مش��کلات عديده اي 
که پيش پاي طرح مسکن مهر از جمله معضلات حقوقي وجود 

دارد اتمام اين طرح در سال ۹۷ بعيد است.

پيشخوان

راه ومسکن
گروه راه و مسکن: در جريان نوسان بازار ارز در چند ماه اخير و افزايش 
تقاضا براي خريد دلار که موجب ايجاد عدم تعادل در قيمت ها شده 
و نرخ دلار را تا مرز ۵۰۰۰ تومان هم پيش برد، يکي از دلايل اصلي 
افزاي��ش حج��م نقدينگ��ي و هجوم به بازار ارز از س��وي مردم براي 
سرمايه  گذاري نقدينگي موجود در دلار عنوان مي شود. بر اين اساس 
بانک مرکزي در روزهاي اخير بسته سياستي سه گانه به منظور جذب 
نقدينگي و حرکت آن از بازار ارز به سمت شبکه بانکي، معرفي و براي 
اجرا ابلاغ کرد. دو مورد از سياس��ت هاي مدنظر به دريافت گواهي 
سپرده اعم از ريالي و ارزي اختصاص دارد، لذا از ۲۸ بهمن ماه بانک ها 
به مدت دو هفته انتشار گواهي سپرده ريالي با نرخ سود ۲۰ درصد و 

ريالي مبتني بر ارز را در دستور کار خود قرار دادند.
 کاه�ش س�وداگري مس�کن ب�ا انتش�ار گواه�ي س�پرده ���20 

درصدي
درخصوص تاثير انتشار گواهي سپرده ريالي با نرخ سود ۲۰ درصد بر 
بازار مسکن، منصور غيبي کارشناس ارشد اقتصاد مسکن در گفت و 
گو با »تجارت« مي گويد: انتشار گواهي سپرده ريالي با نرخ سود ۲۰ 
درصد بر وضعيت فعلي بازار مسکن تاثير خود را گذاشت. به طوري 
که طبق آخرين آمار مسئولان توانستند بالاي يک صد هزار ميليارد 
نقدينگي که به گفته آن ها س��رمايه هاي س��رگردان و خرد جامعه 
هس��تند را جذب ش��بکه بانکي کنند. که اين سياست بانک مرکزي 

نظام سوداگري در حوزه مسکن را کاهش داده است. 
��� سبد حمايتي دولت به جيب کاسبان مسکن  مي رود

اين کارشناس ارشد اقتصاد مسکن تصريح مي کند: اتفاق بدي که طي 
يک و نيم  ماه گذشته در بازار مسکن رخ داده و هنوز هم فروکش نکرده 
اين است که وقتي متقاضي مصرفي وارد بازار خريد مسکن شد موازي 
با آن ها، رصد اين مصرف کنندگان از سوي دلالان و کاسبان مسکن 
هم اتفاق افتاد. به عبارتي يک ماهي از امضاي مبايعه نامه بين خريدار 
و فروشنده ملک نگذشته و هنوز پرداختي خريدار به فروشنده نسبت 
به ملکي که خريداري کرد ه است کامل نشده، اما خريدار با يک سود 
عجيب و غريبي مثلا براي يک فايل ۵۰۰ ميليون توماني نزديک به 
۱۰۰ ميليون تومان سود دوباره آن واحد مسکوني را به مصرف کننده 
واقعي ارائه مي دهد و اين مصرف کنندگان همان متقاضياني هستند 
که با پس انداز در صندوق مسکن يکم ۱۶۰ ميليون تومان از دولت 
تس��هيلات دريافت کرده اس��ت. به  عبارت ساده تر متقاضي امتيازي 
که دولت به عنوان سبد حمايتي براي خريد مسکن به او داده بود را 

بايد به دلال، کاسب و سوداگر مسکن تخصيص دهد.
غيبي مي افزايد: سياست اخير بانک مرکزي به دليل اينکه پول هاي 
سرگردان با انتشار گواهي سپرده ريالي با نرخ سود ۲۰ درصد از بازار 

جمع اوري ش��د، خوب و کارشناس��انه بوده اس��ت به طوري که باعث 
شد يک مقدار بازار از التهاب سوداگري خارج شود. 

اين کارشناس بازار مسکن تاکيد مي کند: اگر سياست دولت بر اين 
اساس باشد که نوع کنترل، نظارت و رصد بازار در حوزه مسکن را به 
نحوي پيش ببرد که مصرف کننده آس��يب نبيند، سياس��ت ها جواب 
مي دهد. اما همزمان که مي خواهد رونقي در بازار مسکن رخ دهد آن 
هم به دست مصرف کننده واقعي با سبد حمايتي دولت در صندوق 
پس انداز مس��کن يکم و اوراق مش��ارکت و... مش��اهده مي کنيم که 
دلالان و سوداگران مسکن هم وارد بازار مسکن مي شوند و سريعا 
اقدام به خريد و فروش مس��کن مي کنند. متاس��فانه برخي از افراد 
که داراي نقدينگي سرگردان هستند از وضعيت فعلي بازار مسکن 
براي خود فضاي دلالي ايجاد مي کنند و از اين طريق کسب و کاري 

پرسود راه انداخته اند.
مردم بايد هزينه ورود سرمايه هاي سرگردان به بازار مسکن  ���

را بپردازند
وي ادامه مي دهد: بخش��ي از س��رمايه هاي سرگردان حوزه مسکن 
را نش��ان کرده اند که ورود س��رمايه هاي سرگردان به بازار مسکن به 
معناي رونق نيس��ت بلکه ضد رونق و ضد س��رمايه گذاري اس��ت. به 

طوري که باعث کس��ب درآمدهايي مي ش��ود که از مردم مستحق و 
مصرف کننده هزينه شده است. اين آگاهي بايد به بخش اقتصادي 
و سرمايه گذاري جامعه و متوليان اقتصاد داده شود که اين سياست، 
سياست درستي نيست. هم اکنون مسئولان با انتشار گواهي سپرده 
ريالي با نرخ س��ود ۲۰ درصد بخش��ي از اين پول هاي س��رگردان را از 

بازار جمع کرده اند. 
اين کارشناس بازار مسکن تاکيد مي کند: اينکه برخي توليد کنندگان 
معتقدند که انتشار گواهي سپرده ريالي با نرخ سود ۲۰ درصد برروي 
ساير بخش هاي اقتصادي از جمله توليد،خدمات و صادرات آسيب 
وارد مي شود، بايد گفت که مسئولان بين گزينه هاي بد و بدتر گزينه 
بد را انتخاب کردند تا بتوانند يک مقدار از التهاب موجود در بازار ارز، 

طلا و سکه و به دنبال آن مسکن فروکش کند. 
��� تضميني براي عدم ورود سرمايه هاي سرگردان به بازار مسکن 

وجود ندارد
اين کارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��کن در پايان خاطرنشان مي کند: 
تاکنون عملکرد دولت در بازار مسکن به اين صورت بوده است که 
تنها زخم مسکن را پانسمان کرده و براي درمان آن اقدامي انجام نداده 
است. به طوري که تضميني براي عدم ورود سرمايه هاي سرگردان 

به بازار مسکن وجود ندارد. به عبارت ساده تر دوباره اين فرصت براي 
سرمايه هاي سرگردان در بازار مسکن مهيا مي شود و فضا همچنان 
براي يک ش��به پولدار ش��دن در حوزه مس��کن پايدار است و احتمال 
دارد يکي دو ماه بعد از عيد نوروز بازار مسکن در رکود نسبي حرکت 
کند، اما به محض ايجاد تحرکي مجدد س��رمايه هاي س��رگردان به 

بازار مسکن ورود پيدا کنند. 
جزئيات دريافت گواهي سپرده با نرخ سود ���20 درصد

براس��اس گزارش روزنامه تجارت؛ درخصوص گواهي سپرده ريالي 
جريان از اين قرار است که متقاضي براي خريد به شعب هر يک از 
بانک ها مراجعه کرده و بر مبناي مبلغي که در اختيار دارد سپرده گذاري 
مي کند و بانک نيز در ازاي آن سندي را تحت عنوان گواهي سپرده 
در اختي��ار مش��تري قرار مي دهد، ام��ا مابقي ماجرا تفاوت چنداني با 
حساب سپرده بانکي ندارد و حتي نرخ سود که اکنون براي سپرده ها 
حدود ۱۵ درصد سالانه است، براي گواهي سپرده ۲۰ درصد تعيين 
شده است. در گواهي سپرده بانک در هر ماه به سپرده گذار سود ۲۰ 
درصد پرداخت مي کند و اگر مشتري در هر زمان به برداشت مبلغي 
از وجهي که بابت آن گواهي س��پرده تهيه کرده، مايل باش��د، ابطال 
آن مبلغ با س��ود ۱۴ درصد انجام مي ش��ود، ولي مابقي گواهي تا س��ر 
سال با همان سود ۲۰ درصد است. البته سرکشي به بانک ها از اين 
حکايت داشت که برخي براي جذاب شدن موضوع ابطال را با سود 

۱۶ درصد انجام مي دهند.
اما گواهي سپرده مبتني بر ارز يکي ديگر از طرح هاي بانک مرکزي 
اس��ت که از طريق بانک ها اجرايي مي ش��ود و مانند گواهي س��پرده 
ريالي دو هفته مهلت انتش��ار دارد. ش��بکه بانکي مجوز دارد گواهي 
سپرده ريالي مبتني بر ارز را با سررسيدهاي يک ساله و دو ساله منتشر 
کند. روال دريافت گواهي سپرده ريالي مبتني بر ارز از اين قرار است 
ک��ه متقاض��ي با مراجعه به بانک و اعلام درخواس��ت براي دريافت 
اين گواهي که مثلا بر مبناي دلار باش��د نرخ ميانگين دلار از زمان 
اعلام تقاضاي وي تا يک ماه قبل در سامانه سنا مورد بررسي قرار 
مي گيرد و گواهي بر مبناي اين نرخ براي سپرده گذار صادر مي شود. 
البته دريافت مبلغ ريالي است و در زمان سررسيد نرخ ميانگين يک 
هفته قبل از آن در س��امانه س��نا مبناي پرداخت وجه س��پرده گذاري 
شده است که باز هم ريالي انجام مي شود. اگر گواهي سپرده ارزي 
يک ساله باشد به آن سود چهار و دو ساله ۴.۵ درصد تعلق مي گيرد. 
)س��ود س��پرده گذاري ارزي شش درصد است( همچنين اگر صاحب 
سپرده ارزي در زماني قبل از سررسيد منصرف شود و بخواهد گواهي 
را ابطال کند مبلغ آن با نرخ س��ود ۱۰ درصد کوتاه مدت در ش��بکه 

بانکي پرداخت خواهد شد.

منصور غيبي در گفت و گو با »تجارت« از تاثير اوراق گواهي سپرده 20 درصدي گفت؛

مسکن در آرامش موقت 

مع��اون شهرس��ازي و معم��اري ش��هرداري تهران با 
تاکيد بر اينکه طرح مس��کن اميد بهترين فرصت براي 
بازسازي بافت هاي فرسوده است، گفت: با امکاناتي که 
فراهم ش��ده به نظر مي رس��د که تا کنون براي نوسازي 
بافت هاي فرس��وده فرصت��ي بهتر از اين فرصت وجود 

نداشته است.
به گزارش روزنامه تجارت، مهدي حجت در گفت وگو 
با ايس��نا، درخصوص تفاوت طرح مس��کن اميد با ساير 
طرح هاي تش��ويقي نوس��ازي بافت هاي فرس��وده که 
ظرف س��ال هاي گذش��ته توسط شهرداري تهران ارائه 
شده است، گفت: تفاوت هاي عمده اي ميان طرح مسکن 
اميد و طرح هاي ارائه شده گذشته وجود دارد. آنچه حائز 
اهميت اس��ت آمادگي ش��هرداري تهران براي پرداخت 
تسهيلات در نظر گرفته شده است؛ براي مثال، ارائه زمين 
از طرف شهرداري تهران به عنوان سرمايه اوليه يکي از 
اقداماتي است که به طور جد پيگيري مي شد درحالي که 
در گذشته اين سطح از آمادگي براي پرداخت تسهيلات 

در شهرداري تهران وجود نداشته است.
مع��اون شهرس��ازي و معم��اري ش��هرداري تهران به 
پيگيري هاي ش��خص رييس جمهور براي نوس��ازي 
بافت هاي فرس��وده اش��اره کرد و افزود: حمايت رييس 

جمهور و همه مجموعه دولت از اين طرح و از س��وي 
ديگر دستوري که به بانک ها داده شده تا نهايت همکاري 
را با س��رمايه گذاران داش��ته باشند، همگي مسير توسعه 
نوسازي بافت هاي فرسوده را تسهيل مي کند. سازمان 
نظام مهندس��ي س��اختمان نيز قبول کرده است در طرح 
مسکن اميد مشارکت داشته باشد. بنابراين با امکاناتي 
که فراهم شده به نظر مي رسد که تا کنون براي نوسازي 
بافت هاي فرس��وده فرصت��ي بهتر از اين فرصت وجود 
نداشته است. احساس مي شود که در حال حاضر حوزه 
مس��کن دچار خيزش��ي ش��ده و رو به رشد است لذا ورود 
و سرمايه گذاري در اين بخش در آينده متضمن فوايد 

اجتماعي و فوايد اقتصادي خواهد بود.

طرح مسکن اميد بهترين فرصت براي نوسازي بافت هاي فرسوده 
قائم مقام وزير راه و شهرسازي گفت: در حال حاضر 
۴۵ هزار واحد مسکن مهر مشکل قضايي دارند و به 
دادگستري ها ابلاغ شده که اين پرونده ها در اولويت 

رسيدگي قرار گيرند.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از ايس��نا، احمد 
اصغري مهرآبادي در جلسه بررسي و تصميم گيري 
در خصوص مسائل و مشکلات مسکن مهر بروجرد، 
اظه��ار ک��رد: در بازديدي که از پروژه مس��کن مهر 
بروجرد داش��تم، متاثر ش��دم. مشکل نبود آسانسور 
در برخ��ي از بلوک ه��ا بايد تاکنون حل مي ش��د، در 
اين راستا تعاوني ها مسئوليت داشته و بايد پاسخگو 

باشند.
قائم مقام وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه ۳۵۰۰ 
مدرسه در منطقه مسکن مهر کشور نياز است، افزود: 
۱۱ه��زار ميليارد تومان اعتب��ار براي خدماتي مانند 
درمان��گاه، مکان هاي ورزش��ي، فرهنگي، مذهبي 
و... نياز اس��ت. همچنين ۲۷۰۰ ميليارد تومان براي 
تکميل محوطه س��ازي و راه هاي مس��کن مهر نياز 
اس��ت. براي تامين هزينه نصب و انش��عاب آب، برق 
و گاز اي��ن س��ايت ها ني��ز ۴۰۰۰ ميليارد ريال اعتبار 

نياز است.

وي خاطرنش��ان کرد: تس��هيلات مسکن مهر طي 
دو مرحله از ۲۵ به ۴۰ ميليون تومان افزايش يافته 
اس��ت، چون متقاضيان توان پرداخت س��هم آورده 
خود را نداشتند. تاکنون بيش از ۲۰۰۰ ميليارد ريال 
يارانه به مس��کن مهر کش��ور اختصاص يافته و ۱۰ 
هزار ميليارد ريال براي تکميل اين واحدها از دولت 

درخواست اعتبار شده است.
اصغري مهرآبادي اظهار کرد: براي ساخت مدارس، 
درمان��گاه، مکان ه��اي فرهنگ��ي و مذهبي زمين 
مي توانيم در اختيار دستگاه هاي مربوطه قرار دهيم 
و فقط براي ساخت مدرسه يک سوم هزينه به عهده 

راه و شهرسازي است.

45 هزار واحد مسکن مهر مشکل قضايي دارند

در طول ماه هاي گذشته و به دنبال گسترش نفوذ 
تاکسي هاي اينترنتي در شهرهاي مختلف کشور 
موضوع ممنوعيت ورود آن ها به فضاي فرودگاهي 
براي مدت طولاني مشکل ساز شده بود، موضوعي 
که وزارت راه و شهرسازي براي پيگيري آن يک 

دستورالعمل جديد در نظر مي گيرد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نقل از ايس��نا، با 
توجه به فضاي در نظر گرفته ش��ده براي فعاليت 
رسمي تاکسي هاي فرودگاهي در محيط فرودگاه، 
بس��ياري از تاکس��ي هاي اينترنتي عملا فضاي 
مج��ازي ب��راي ورود به جابه جايي مس��افران در 

حريم فرودگاه ها پيدا نمي کردند.
با اين وجود امکان تردد غيررسمي آن ها در محيط 
فرودگاه هايي مانند مهرآباد باعث شده اختلافات 
و بعضا درگيري هايي در رابطه با حقوق تاکسي ها 

در جابه جايي مسافران به وجود بيايد.
به دنبال اين موضوع معاونت حمل و نقل وزارت راه 
و شهرسازي رسما به بررسي حضور تاکسي هاي 
اينترنتي در محيط فرودگاه ها ورود کرده و طي را به 
شوراي عالي ترابري ارائه کرده است که اين شورا 

نيز به اتفاق آرا آن را تصويب کرده است. 
کليت اين پيشنهاد عبارت است از امکان فعاليت 
تاکسي هاي اينترنتي با رعايت فاصله مشخص از 

محل مسافرگيري تاکسي هاي رسمي.
ب��ا توج��ه به اي��ن ط��رح تاکس��ي هاي اينترنتي 
 مي توانن��د در فاصل��ه حداکث��ر ۸۰۰ متر و حداقل

 

۴۰۰ مت��ر از مح��ل مس��افرگيري تاکس��ي هاي 
رسمي فرودگاهي قرار گرفته و نسبت به جابه جايي 
مسافران اقدام کنند. هر چند هنوز اين وزارتخانه 
جزئي��ات اج��راي اي��ن طرح را اع��لام نکرده، اما 
صرف ارائه پيش��نهاد آن نشان دهنده آن است که 
فعاليت اين تاکسي ها در فضاي فرودگاهي شکلي 

رسمي پيدا خواهد کرد.
پايين بودن نرخ کرايه تاکسي هاي اينترنتي در قياس 
با تاکس��ي هاي رس��مي فرودگاه باعث شده در طول 
ماه هايي که از آغاز فعاليت رس��مي آن ها مي گذرد، 
ميزان اقبال مس��افران به اس��تفاده از آن ها افزايش 
پيدا کند هر چند با توجه به رسمي نبودن و ممنوعيت 
ورود آن ه��ا ب��ه محي��ط ف��رودگاه در طول ماه هاي 
گذش��ته هنوز آمار رس��مي از ميزان اقبال مسافران و 
درصد مس��افرگيري آن ها در قياس با تاکس��ي هاي 

رسمي فعال در محيط فرودگاهي وجود ندارد.

راه اسنپ به فرودگاه ها باز مي شود
تفاهم نام��ه اح��داث خط قطار حومه اي تهران-ش��هر 
ق��دس، ش��هريار، انديش��ه و ملارد بي��ن مديران عامل 
ش��رکت عمران ش��هرهاي جديد و ش��رکت راه آهن و 

استاندار تهران به امضا رسيد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تج��ارت به نق��ل از وزارت راه و 
شهرسازي، طبق مفاد اين تفاهم نامه با عنايت به اينکه 
جمعيت انبوه و متراکم شهرس��تان هاي قدس، شهريار 
و ملارد در غرب کلانش��هر تهران که س��بب افزايش 
سفرهاي روزانه سنگين با بار ترافيکي در ورودي تهران 
شده، به نحوي که جاده دسترسي ظرفيت پاسخگويي 
به س��فرهاي روزانه را در س��اعات اوج ترافيک نداشته و 
توأم با اثرات نخرب زيس��ت محيطي، هدررفت انرژي، 

اتلاف سرمايه و وقت مواجه است.
لذا با درخواس��ت مردم منطقه در راس��تاي اهداف دولت 
و راهبردهاي وزارت راه و شهرس��ازي مبني بر توس��عه 
حمل و نقل ريلي تفاهم نامه في ما بين ش��رکت راه اهن 
جمهوري اسلامي ايران، شرکت مادرتخصصي عمران 
شهرهاي جديد، استانداري تهران، شرکت عمران شهر 
جديد انديش��ه، شهرداري شهر قدس، شهريار، انديشه، 

ملارد و صفادشت در ۶ بند به شرح ذيل تنظيم شد:
۱. ش��رکت راه آهن جمهوري اس��لامي ايران نس��بت 
ب��ه مطالع��ه مس��ير جه��ت راه اندازي قط��ار حومه اي 
بين کلانش��هر تهران و ش��هرهاي مورد اش��اره اقدام 

مي نمايد.
۲. کريدور تهيه شده پس از تصويب در شوراي ترافيک 
شهرس��تان هاي مربوط )به صورت مشترک( و شوراي 

همتاي اس��تان به تأييد ش��وراي عالي ترافيک خواهد 
رسيد.

۳. ش��هرداري هاي واقع در مس��ير نسبت به اخذ مصوبه 
ش��وراي اسلامي شهر و تملک و رفع معارضين کريدور 
اعلامي ش��رکت راه آهن جمهوري اسلامي ايران اقدام 
مي نمايند. ضمنا ش��هرداران مذکور طبق نقشه مصوب 
شرکت راه اهن نسبت به تأمين زمين و احداث ايستگاه 
ش��هر خ��ود در مهلت زماني مقرر اق��دام مي نمايند و يا 
اينکه پس از تأمين زمين هزينه س��اخت را به ش��رکت 
راه آه��ن پرداخ��ت خواهند کرد. ضمنا پروانه س��اخت 
توس��ط ش��هرداري هاي مذکور به صورت رايگان براي 
ش��رکت راه اه��ن صادر خواهد ش��د. بديهي اس��ت در 
طراحي ايس��تگاه ها الزامات شهرسازي ريل پايه جهت 
اس��تفاده ش��هرداري هاي واقع در مسير مورد توجه قرار 

مي گيرد.
۴. ش��رکت راه آهن جمهوري اس��لامي ايران نسبت به 
تأمين مالي براي مطالعه و اجراي عمليات مس��ير اقدام 

خواهد کرد.
۵. شرکت عمران شهر جديد انديشه به جهت مشارکت 
در تأمي��ن مال��ي پروژه در ح��د ۵۰ درصد برآورد اعلام 
ش��رکت راه آه��ن )تا انديش��ه( از طري��ق تهاتر زمين و 
مستحدثات پس از اخذ مجوز لازم از مجمع، با موافقت 
مقام عالي وزارت اقدام خواهد کرد. ضمنا ناوگان جداگانه 

توسط شرکت راه آهن تأمين خواهد شد.
۶. استانداري تهران و فرمانداران تابعه همکاري لازم را 

جهت اجرايي شدن اين تفاهم نامه خواهند داشت.

تفاهم نامه ساخت قطار حومه اي تهران – شهرقدس - شهريار- انديشه - ملارد

مبناي افزايش عوارض آزادراه ها قرارداد اوليه باشد
سخنگوي کميسيون عمران مجلس، با تاکيد بر اينکه مبناي 
افزايش نرخ عوارض آزادراه ها بايد قرارداد اوليه باش��د، گفت: 
ه��ر ن��وع افزايش بدون ضابطه در اي��ن خصوص مورد پيگرد 

قانوني قرار مي گيرد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت، صديف ب��دري در گفت وگو با 
خبرگزاري خانه ملت، با بيان اينکه نحوه س��اخت آزادراه ها در 
کش��ور به صورت مش��ارکتي بوده و با قراردادي ۱۵ يا ۲۰ ساله 
نرخ عوارض براي آن ها تعيين مي ش��ود، گفت: در صورتي که 
نرخ عوارض آزادراه ها طبق قرارداد اوليه هر سال افزايش يابد 

قانوني بوده در غير اين صورت تخلف محرز است.

سخنگوي کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، با انتقاد 
از نحوه نگهداري آزادراه ها، افزود: متاسفانه انتقادات بسياري به 
نحوه نگهداري راه هاي کشور وارد است با توجه به هزينه هاي 

گزافي که از مردم براي عوارض راه ها دريافت مي شود.
نماينده مردم اردبيل، نير، نمين و س��رعين در مجلس ش��وراي 
اس��لامي، با تاکيد بر اينکه هر نوع افزايش��ي در حوزه عوارض 
راه ها بايد با توجه به ارتقا خدمات و بهبود وضعيت مسير همراه 
باش��د، تصريح کرد: مردم بايد بدانند هزينه کردهاي آن ها در 

کجا سرازير مي شود.
ب��دري ب��ا بيان اينکه عوارض جاده اي در کش��ور براي توجيه 

اقتصادي بودن طرح ها از سوي بخش خصوصي در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت، گفت: هر چند تعيين نرخ عوارض براي راه ها از 
حيث حضور بخش خصوصي اقدام مناس��بي اس��ت اما نبايد به 

فشار اقتصادي بر مردم منجر شود.
اين نماينده مردم در مجلس دهم، با تاکيد بر اينکه بسياري از 
راه هاي کشور بدون بهبود وضعيت عبور و مرور نرخ عوارض 
خود را افزايش داده اند، تصريح کرد: اين نوع افزايش ها مورد 

انتقاد بوده و با ورود مجلس متوقف خواهند شد.
ب��دري ب��ا بي��ان اينک��ه س��اخت بزرگراه ها ني��ز از پروژه هاي 
مهمي اس��ت که با توجه به بودجه ناکافي دولت بايد به بخش 

خصوص��ي واگ��ذار ش��وند، اف��زود: دولت ب��راي اينکه بخش 
خصوصي خواهان حضور در اين حوزه باشد بايد توجيه اقتصادي 

در آن ها ايجاد کند.
وي ادام��ه داد: در نظ��ر گرفت��ن ن��رخ ع��وارض منطقي براي 
بزرگراه ها نيز مي تواند روند س��اخت آن ها را با حمايت س��رمايه 

گذاران و بخش خصوصي تقويت کند.
س��خنگوي کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، يادآور 
ش��د: در صورت��ي ک��ه تخلفي در حوزه افزاي��ش نرخ عوارض 
راه ها صورت بگيرد به طور حتم مجلس با برگزاري نشستي با 

مسئولان مربوطه حکم به توقف آن خواهد داد.


